
Kryzys sprzyja 
infrastrukturze drogowej
Infrastruktura transportowa uchroni nas przed skutkami kryzysu, 
a kryzys – paradoksalnie – b´dzie sprzyja∏ realizacji planów infrastrukturalnych. 
Takie wnioski wyp∏ywajà z debaty, która odby∏a si´ 10 marca br. w Warszawie,
w ramach Executive Club. Spotkanie zorganizowa∏y Cigno Consulting 
oraz Holon Consultants.

C zy inwestycje infrastrukturalne
pomogà z∏agodziç skutki kry-
zysu – takie pytanie postawio-

no panelistom – przedstawicielom
w∏adzy publicznej i firm wykonaw-
czych. O tym, ˝e tak b´dzie jest prze-
konany podsekretarz stanu w Mini-
sterstwie Infrastruktury (zdymisjono-
wany pod koniec marca – dop. red.),
Zbigniew Rapciak. – Do roku 2012
w ca∏ym drogownictwie wydamy mini-
mum 121 mld z∏ na modernizacj´ ist-
niejàcej infrastruktury drogowej i budo-
w´ nowej. To ogromne pieniàdze –
stwierdzi∏. Jak poinformowa∏, w mini-
sterstwie trwajà prace nad aktualiza-
cjà programu budowy dróg i auto-
strad, która obejmie okres nawet do
roku 2017 i b´dzie opiewa∏a na kwot´
ok. 200 mld z∏. Poza tym inwestycje
infrastrukturalne przygotowujà rów-
nie˝ samorzàdy. 

Zbigniew Rapciak obawia si´ ra-
czej, czy wystarczy potencja∏u firm,
fachowców i materia∏ów, by te pienià-
dze spo˝ytkowaç. Jak mówi∏, eksperci
wyceniajà potencja∏ przerobowy pol-
skiego rynku w zakresie budowy dróg
na 25-27 mld z∏, zatem tak du˝e kwo-
ty na inwestycje to wyzwanie dla
przedsi´biorców. Choç, jak przyzna∏,
jest to równie˝ wyzwanie dla inwesto-
ra – zarówno rzàdowego, jak i samo-
rzàdowego. 

Nie ma wàtpliwoÊci, ˝e w infra-
strukturze drogowej jest du˝o pracy,
jednak mimo to poda˝ zadaƒ ze strony
administracji drogowej jest zbyt ma∏a.
Dotyczy to zw∏aszcza pierwszej po∏owy

roku – zwraca∏ uwag´ wiceprzewodni-
czàcy sejmowej Komisji Infrastruktu-
ry, Janusz Piechociƒski. Przypomnia∏,
˝e w ubieg∏ym roku dyskutowano
o koniecznoÊci zaproszenia Chiƒczy-
ków do pracy przy inwestycjach drogo-
wych, podczas gdy w tym samym czasie
nasze firmy szacowa∏y, ˝e wykorzysta-
nie ich mocy przerobowych jest na po-
ziomie 40-60 proc. – Tylko w biurach
projektowych mieliÊmy nadmiar poten-
cjalnej iloÊci robót w stosunku do zare-
jestrowanych mo˝liwoÊci wytwórczych –

mówi∏ Janusz Piechociƒski. – Kluczo-
we jest pytanie: ile mamy przygotowa-
nych projektów i co w triadzie: finanse,
wykonawstwo i administracja powodu-
je, ˝e mamy opóênienia. Musz´ powie-
dzieç, ˝e najs∏abszà cz´Êcià tego trójkàta
jest administracja publiczna – doda∏. 

Na t´ s∏aboÊç sk∏ada si´ kilka
czynników. Jest to m.in. d∏ugoletnie
s∏abe wynagradzanie urz´dników,
w konsekwencji którego najlepsi pra-
cownicy sfery publicznej odeszli do
firm komercyjnych. – W GDDKiA i jej

oddzia∏ach rotacja pracowników by∏a
na poziomie 20-30 proc. rocznie –
zwraca∏ uwag´ pose∏ J. Piechociƒski.
S∏abà stronà administracji jest tak˝e
czasoch∏onnoÊç procedur. – Najpierw
si´ sieje, a d∏ugo póêniej zbiera. Nikt
nie realizuje na razie projektów, które
za jego czasów by∏y przygotowane –
mówi∏ J. Piechociƒski. 

By skutecznie ∏agodziç skutki kry-
zysu poprzez inwestycje infrastruktu-
ralne, nale˝y wi´c prze∏amaç kilka ba-
rier. Zdaniem pos∏a najwa˝niejsze sà:
maksymalne uelastycznienie proce-
dur, trzymanie pieni´dzy na drogi
w elastycznych formach oraz jak naj-
bardziej ogólne zapisywanie zadaƒ in-
frastrukturalnych w planach finanso-
wych. Chodzi o to, by nie zapisywaç
do realizacji np. konkretnej obwodni-
cy, lecz mówiç o obwodnicach ogól-
nie. Wówczas to zadanie, które jest
szybciej przygotowane mo˝e byç na-
tychmiast sfinansowane. Wed∏ug wi-
ceprzewodniczàcego Komisji Infra-
struktury, powinno byç tak˝e mo˝liwe
przesuwanie Êrodków mi´dzy inwe-
stycjami nowymi i odtworzeniowymi.
JeÊli by∏aby za ma∏a poda˝ projektów
do przetargów na nowe odcinki, po-
tencja∏ wykonawczy móg∏by realizo-
waç odnowy i modernizacje dróg. 

Jak zwraca∏ uwag´ prezes PKP In-
tercity, Krzysztof Celiƒski, dla spraw-
nego zarzàdzania projektami – zarów-
no drogowymi, jak i kolejowymi – wa˝-
na jest tak˝e decentralizacja. W przy-
padku GDDKiA ten proces równie˝
nie zosta∏ zakoƒczony. 

Targ i ,  konferenc je ,  spotkan ia  drogowców
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Executive Club to presti˝owe forum
kadry menad˝erskiej. Misjà klubu jest
stworzenie platformy do wymiany
poglàdów i doÊwiadczeƒ bizneso-
wych. Executive Club ∏àczy ludzi
zwiàzanych z ró˝nymi bran˝ami
i sektorami gospodarki. Inicjatorami
forum sà Cigno Consulting i Holon
Consultants.



– Jak s∏ucham o barierach realizacji
rzàdowego programu to wiem, ˝e raczej
powinniÊmy si´ rozglàdaç za robotà za
granicà, ˝eby w stu procentach wykorzy-
staç nasze mo˝liwoÊci. Ale nawet gdyby
wszystkie bariery uda∏o si´ szybko poko-

naç, to gwarantuj´, ˝e wczeÊniej rzàdowi
zabraknie pieni´dzy ni˝ nam mo˝liwoÊci
wykonawczych do ich przerobienia – za-
pewnia∏ prezes Budimeksu, Marek
Micha∏owski. Jego zdaniem, to w∏a-
Ênie kryzys jest szansà dla programu

rozwoju infrastruktury. – Za te same
pieniàdze mo˝emy wybudowaç wi´cej.
Budujemy za 70-80 proc. bud˝etu. Ceny
materia∏ów przesta∏y rosnàç, a nawet
zacz´∏y spadaç. Mamy wielu fachowców
w kraju, a dodatkowo zacz´li oni wra-
caç z zagranicy. Z maszynami te˝ nie
ma problemu. Zatem pogoda dla pro-
gramu infrastruktura jest najlepsza, jaka
mo˝e byç. Wystarczy tylko zastanowiç
si´, jak prze∏amaç bariery.

– Jest bardzo du˝a zapaÊç na rynku
np. deweloperskim. Tam sà ludzie, któ-
rych mo˝na bardzo szybko przekwalifi-
kowaç. Przyrost potencja∏u firm drogo-
wych w ostatnich latach jest bardzo du-
˝y – wtórowa∏ Waldemar Merski, wi-
ceprezes Eurovii.

Ja wynika z debaty, kryzys wyma-
ga tylko wi´kszej mobilizacji po obu
stronach procesu inwestycyjnego
w infrastrukturze, by jego skutki,
dzi´ki przedsi´wzi´ciom w tym obsza-
rze by∏y ∏agodniejsze. 

EL˚BIETA PA Y̧S
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W zwiàzku ze spowolnieniem gospodarczym polski rynek budownictwa infrastrukturalnego 
jest atrakcyjny – twierdzili uczestnicy spotkania.


